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HET KAN OOK ANDERS

Voorwoord

Op dinsdag 25 februari organiseerde Het Gezelschap “Practische Studie’’ haar lustrumsymposium. 
Een dag waar de commissie een jaar hard voor heeft gewerkt, maar bovendien naar heeft uit- 
gekeken. Zelf zijn wij zeer tevreden over het dagverloop en wij hopen u ook.

Voor u ziet u het eindverslag van het symposium ‘’Het kan ook anders’’. Aan de hand van lezingen 
en casussen is er getracht een antwoord te vinden op de vraag of er in de civiele sector ook daad-
werkelijk anders kan worden gedacht en in hoeverre dat tot op heden wordt gestimuleerd. 
In dit verslag wordt teruggeblikt op deze dag en vindt u een samenvatting van alle gebeurtenissen 
tijdens het symposium. Daarnaast biedt dit eindverslag aan u de mogelijkheid om lezingen in te 
zien, die u op de dag van het symposium niet heeft bijgewoond.

Namens de symposiumcommissie wil ik u hartelijk bedanken voor uw deelname aan het 
symposium.

Merijn Janssen
Voorzitter Symposiumcommissie 2014
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Thema
Het kan ook anders

In de activiteiten rondom het lustrum van Het Gezelschap “Practische Studie” kan een symposium 
niet ontbreken. Het is de symposiumcommissie 2014 dan ook een eer een, dit jaar extra groot, 
evenement te organiseren op 25 februari 2014. Het thema is: Het kan ook anders.

Het doel van het symposium is dan ook anders denken of beter gezegd, het outside-the-box denken 
te stimuleren. Studenten Civiele Techniek worden klaargestoomd voor de civiele wereld en de daarin 
gehanteerde werkwijzen. Het is echter goed mogelijk, en zelfs waarschijnlijk, dat er buiten die “civiele 
box” andere ideeën leven en ontstaan die nu onrealistisch lijken, maar in de toekomst grote perspec-
tieven bieden. Wij willen daarom bereiken dat deze andere ideeën worden gestimuleerd.

De outside-the-box ideeën zijn te vinden bij andere vakgebieden dan Civiele Techniek, zoals drie- 
dimensionaal (3D) printen, duurzame recyclemethoden en de mogelijkheden van digitale opslag 
op nano-chips. Deze concepten kunnen ook worden toegepast op de civiele sector. Denk daarbij 
bijvoorbeeld aan het 3D-printen van gebouwen, legolisering (vrij naar Prof. de Ridder), meervoudig 
ruimtegebruik en het bouwen op of onder water. De civieltechnische mogelijkheden van deze andere 
ideeën zijn enorm.

Voldoet de huidige gang van zaken om deze mogelijkheden te kunnen benutten, of moet op een  
andere wijze worden gedacht? Deze vraag staat centraal bij de aftrap voor een geweldig, maar 
bovenal een informatief en innovatief symposium. Omdat het ook anders kan, benaderen wij de 
gebruikelijke elementen van een civiel symposium ook op een andere manier: met een andere toe-
passelijke locatie, met andere vooraanstaande sprekers en met een totaal andere casus.
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Dagprogramma

 Shift A 
   

Shift B 

      10:30 Ontvangst 
  

10:30 Ontvangst 

 
Foyer 

   
Foyer 

11:00 Opening  
door Hennes de Ridder 

  

11:00 Opening  
door Hennes de Ridder 

 
Auditorium 

   
Auditorium 

11:15 
Hoofdlezing  
door René van der  Plas 

  

11:15 
Hoofdlezing  
door René van der Plas 

 
Auditorium 

   
Auditorium 

12:00 Lunch 
  

12:00 Lunch 

 
Foyer 

   
Foyer 

12:45 Lezing door Hans Ramler 
  

12:45 Casus 
 Auditorium 

  
 Zie casusoverzicht 

13:30 Lezing door Adri Bom 
  

14:45 Pitch 

 
Auditorium 

  
 Zie casusoverzicht 

14:15 Pauze 
  

15:00 Pauze 

 
Foyer 

   
Foyer 

14:45 Casus 
  

15:30 Lezing door Rutger de Graaf 
 Zie casusoverzicht 

   
Auditorium 

16:45 Pitch 
  

16:15 Lezing door Mischa Falger 

  Zie casusoverzicht 

   
Auditorium 

17:00 Pauze 
  

17:00 Pauze 

 
Foyer 

   
Foyer 

17:15 Battle 
  

17:15 Battle 

 
Auditorium 

   
Auditorium 

17:45 
Afsluiting  
door Hennes de Ridder 

  

17:45 
Afsluiting  
door Hennes de Ridder 

 
Auditorium 

   
Auditorium 

18:00 Borrel + bedrijvenmarkt 
  

18:00 Borrel + bedrijvenmarkt 

 
Foyer 

   
Foyer 
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Prof. dr. ir. H. A. J. de Ridder

De bouw zal niet ontkomen aan een vergaande industrialisatie. Dat wordt lastig gevonden omdat 
elk bouwwerk uniek is. Maar wie goed kijkt ziet dat alle soorten bouwwerken (tunnels, hangbruggen, 
stations, kantoren) weliswaar qua vorm verschillen maar niet qua structuur. Dit is de essentie van 
de industrialisatie in de bouw die in mijn ogen in het komend decennium zijn beslag krijgt. Op die  
manier kun je bouwwerken net zoals in de automotive doorontwikkelen, waardoor in elk nieuw  
bouwwerk de geaccumuleerde kennis van alle voorgaande bouwwerken van de betreffende se-
rie zit. Zo bouwt Volkswagen haar 43 typen kleine auto’s, zoals ze zelf zegt: ”met één en dezelfde  
LEGO-bouwdoos”.

Deze industrialisatie slag die een enorm verduurzamend effect heeft en die - eenmaal doorgevoerd 
- aan zowat alle huidige milieu ellende in de wereld een einde kan maken, heb ik beschreven in  mijn 
recent verschenen boek  ”LEGOlisering van de bouw, industrieel maatwerk in een snel veranderende 
wereld”. Het zijn maar liefst 50 fundamentele veranderingen die nodig zijn om de benodigde tran-
sitie te bewerkstelligen. Dat gaat dus nooit of te nimmer lukken, zeiden (en hoopten wellicht) alle 
experts die zich bezig houden met cultuur en structuurveranderingen. 

Maar gelukkig worden we geholpen door de huidige crisis en de nu pas echt losbarstende Digitale 
Revolutie, die volgens mij de moeder van alle revoluties is en de landbouw-, industriele-, franse-, 
culturele- en wellicht de sexuele revolutie qua effect op de mondiale samenleving ver achter zich 
laat. 

Het vreemde is dat iedereen (van kabinet tot vakbond en van Bouwend Nederland tot een bak-
steenfabrikant) hoopt en inzet op herstel van de oude situatie. Maar ik ben ervan overtuigd dat die 
oude stituatie die al in 2002 bij de bouwfraude ernstig werd bevonden en waarin de afgelopen 12 
jaar geen verandering is gekomen, niet meer zal terugkeren. Ook de bouw zal 10 jaar later dan de 
normale wereld hardhandig ontdekken dat ze in de 21e eeuw zijn beland. 

Er wordt nu al 30 jaar gewerkt aan een hervorming van de 
bouw, die nog steeds werkt aan unieke bouwwerken, voor 
een unieke klant, op een unieke locatie, met een unieke  
vraagketen van  unieke adviseurs en een unieke aanbodketen 
met unieke onderaannemers en toeleveranciers. Elk bouw-
werk is een project waarvoor telkens het wiel opnieuw wordt 
uitgevonden. Bouwwerken nemen over hun levenscyclus 
gerekend circa de helft van het mondiale energiegebruik, de 
CO2 uitstoot en het afval voor hun rekening. De sector die de 
laagst toegevoegde waarde per kg voortbrengt is doodziek 
door een leger van parasieten die meer dan 10% faalkosten 
in hun zak steken. 

De bouw na de crisis

‘De bouw zal niet ontkomen aan een vergaande industrialisatie’
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Voor onze studenten betekent dat dat zij in de beroeppraktijk echt anders gaan opereren dan de 
huidige generatie civiel ingenieurs. De bouwbedrijven zullen veel meer aan Research & Development 
doen in plaats van Design & Construct. De huidige hierachische en reactionaire organisaties zullen 
plaats maken voor netwerkorganisaties en de beroepsgemeenschap van civiel ingenieurs zal elkaar 
meer en meer op gedeelde problemen en oplossingen online, mondiaal vinden. Het ploeteren 
maakt plaats voor digitale hectiek in geïntegreerd werkende clusters.  
Natuurlijk blijven er projecten. Maar de academisch gevormde projectleiders zullen in tegenstelling 
tot de huidige generatie Projectmanagers (die in wezen statische controleurs van tijd en geld zijn) 
hun projecten veel dynamischer, professioneler, rationeler en systematischer sturen. 

Kortom, het wordt misschien minder avontuurlijk en wild, maar wel spannender en dynamischer in 
de branche. 

Hennes de Ridder
Aerdenhout, 6 februari 2014 

Om de studenten alvast warm te maken voor het thema “Het kan ook anders”, werd er een week 
voorafgaand aan het symposium een kick-off lezing gehouden door prof. Dr. ir. H (Hennes) de 
Ridder. Op woensdag 19 februari tijdens de lunch werd zaal F druk bezocht door studenten en 
docenten.

De Ridder begon met een oefening en betrok het publiek bij een  uitdagend voetbalspel. Door een 
paar simpele elementen aan te passen, veranderde het hele concept van het spel.
Hetzelfde geldt in de techniek. Waarom zouden we ons vastschroeven aan de huidige en normale 
werkwijze? Het kan toch ook anders? Oplossing voor station Delft: verplaatsen en dienstregeling 
aanpassen. Zo werd ook een conceptontwerp besproken van een project waar hij zelf nauw be-
trokken was, de HSL-Zuid.

Kick-off lunchlezing 

Momenteel is De Ridder druk bezig met het 
Feyenoord Stadion, De Kuip. Als enige in het consortium 
strijdt hij tegen grote bedrijven als BAM, VolkerWessels en 
architectenbureau Zwarts en Jansma.

De Ridder liet zijn eigen ontwerp zien, volgens hem de 
beste en goedkoopste oplossing. De Kuip wordt dieper 
uitgegraven zodat er een ring bijkwam. De business 
seats komen op de begane grond; goedkoper, dus meer 
opbrengst en wie wil het spel niet van dichtbij meemaken?
Door deze ring uit te graven kan De Kuip gered worden. 
Het hoeft niet duur en nieuw. Think outside the box, and 
you will find the best solution.

‘De bouw zal niet ontkomen aan een vergaande industrialisatie’
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Hoofdspreker
Ir. R. (René) van der Plas
Directeur projectorganisatie Maasvlakte 2

Wat maakt dit project tot een succes?
Om deze eerste vraag maar direct aan te vallen: we weten nog niet of dit project een succes is. Dit 
zal pas over een aantal jaren blijken. Het grote succes van dit project hangt af van het gebruik. De 
exploitant bepaalt het succes van dit project. 
Bij bijna alle civiele projecten gaan de discussies over duurzaamheid, omgeving, veiligheid, kosten en 
andere niet-technische zaken. Je zou kunnen zeggen dat de techniek het probleem niet is. Kunnen 
we dit zien als een compliment, of kunnen we dit beter opvatten als een uitdaging? Hoe dan ook, het 
is iets om als ingenieur trots op te zijn. 

Een goed team is de grootste succesfactor in een project. 
Het juiste team en een goede samenwerking maken dat dit 
project op tijd is afgebouwd. Daarbij is continuïteit belangrijk. Als je taak erop zit, is het belang- 
rijk om na te denken over de volgende stappen in het project. Omdat jij de voorkennis hebt, kun je 
helpen bij de volgende stap. Met name in de besluitvorming werpt dit zijn vruchten af. 

René van der Plas is als projectleider van Maasvlakte 2 onder andere  
verantwoordelijk voor de planvorming, het ontwerp, de aanbesteding-
en en de bouw. Daarbij zijn omgevingsmanagement, conditionering en 
communicatie in een later stadium aan zijn lijstje met verantwoordelijk-
heden toegevoegd. 
De twee belangrijke vragen die tijdens zijn presentatie aan bod kwamen, 
zijn “Wat maakt dit project tot een succes?” en “Wat maakt dit project  
anders”? 

‘Een goed team is de grootste 
succesfactor in een project’
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‘Een goed team is de grootste 
succesfactor in een project’

Naast een goed team is er ook een goed plan nodig. Door een goed plan op te stellen, waarin vanuit 
verschillende invalshoeken naar het project gekeken is, kunnen op ieder gebied de juiste mensen 
worden geplaatst. Door deze aanpak toe te passen, zet je al een grote stap richting een succesvol 
project. Tot slot is het belangrijk om keuzemogelijkheden zo lang mogelijk open te laten staan. Op 
deze manier kun je zo lang mogelijk inspelen op veranderingen. Van al deze succesfactoren, is het 
juiste team de grootste succesfactor.

Wat maakt dit project anders?
Dit project is op een aantal manieren anders. Zo is dit het eerste infrastructurele project dat zich 
maar op een klein gebied richt. De meeste infrastructurele projecten beslaan grote gebieden en 
doorkruisen verschillende gemeenten en provincies. 
Daarnaast is het project anders aangepakt. Er is besloten om zich tussen de stakeholders te plaat-
sen, in plaats van er boven te staan. Door je op deze manier op te stellen, zorg je ervoor dat er beter 
samengewerkt kan worden.
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Verdiepende lezing water
Mr. A.W. (Adri) Bom-Lemstra
Loco-dijkgraaf Hoogheemraadschap Delfland

De volgende taken worden aan het Hoogheemraadschap van Delfland toegeschreven:
- Voldoende water. Zorgen dat het water in sloten en vaarten op een afgesproken peil blijft. Dat is 
enerzijds nodig om alle werken hun functie te laten uitvoeren en anderzijds om de kades in stand te 
houden. Het gebied omvat 6 boezemgemalen en 195 kleine poldergemalen.
- Schoon water, meer soorten vissen, bewustwording onder de gebruikers, zwemplassen, aangewezen 
locaties, het meten van de kwaliteit van het oppervlaktewater. 
- Gezuiverd afvalwater. Per persoon wordt 130 L aan water verbruikt per dag. Dit alles wordt verzameld 
in 4 afvalwaterzuiveringsinstallaties. Eerst wordt grof vuil gefilterd, vervolgens is er een biologisch 
proces en de kleinere afbraak. Vrijgekomen warmte wordt gebruikt voor energievoorziening van 
huishoudens.
- Stevige dijken, zoals nieuwe boulevard in Scheveningen. In totaal is er bijna 700 km aan keringen in 
het gebied. Dit moet constant worden getoetst en opgeknapt indien nodig.
Het project van de Commandeurspolder was een 5 km lang kadeverbeteringsplan. Deze werd 
opgepakt door het Hoogheemraadschap, maar stuitte al snel op veel tegenstrijdige belangen vanuit 
de omgeving, waardoor het project werd teruggetrokken. Als reactie hierop moest het project 
opnieuw worden opgepakt, maar om dezelfde fout te voorkomen is besloten alle betrokken belangen 
zoveel mogelijk te integreren.
Deze oppak is te definiëren als een ‘’upside-downsolution’’. Zo werd 
eerst in kaart gebracht wat de verschillende belangen in de omgeving 
zijn, alvorens er al kadeberekeningen werden gemaakt. Zo is er een 
klankbordgroep opgericht om intensieve interactie met de omgeving op gang te brengen. Dit werd 
gedaan door met de betreffende ingenieur om de tafel te zitten. Op deze manier kan elke stakeholder

A. W. Bom-Lemstra is de Loco-dijkgraaf van het Hoogheem-
raadschap van Delfland. 
Haar presentatie bestond uit twee gedeeltes. Het eerste 
gedeelte van de presentatie betrof de taken van het waterschap 
en het tweede gedeelte ging over het thema van de dag, 
namelijk over de kadeverbetering in de Commandeurspolder.

Het Hoogheemraadschap van Delfland is één van de 24 
waterschappen in Nederland die hun handen vol heeft aan 
hun toegewezen gebied. Het gebied ligt namelijk behoorlijk 
laag,  vandaar dat het de taak van het Hoogheemraadschap 
is om droge voeten te houden. Daarnaast is ruimte in het 
gebied heel schaars en voornamelijk duur. Dit kan, indien er 
niet voldoende maatregelen worden genomen, zorgen voor 
wateroverschot in tijden van hevige regenval.

‘Het kan ook anders, 
het moet ook anders’
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meedenken met het proces en weet iedereen wat zijn of haar rol is. Normaliter worden er 
bijeenkomsten gehouden waarin wordt verteld wat de bedoeling zal zijn, waarbij de eigen ideeën 
van de aanwezigen minimaal worden opgenomen. Daarnaast werd er tijdens de klankbordsessies 
heel visueel gewerkt, de zogenaamde beeldvormingsfase. Op deze manier kon een ieder zich goede 
voorstellingen maken van het plan.
Resultaat hiervan was het startdocument, waarover een oordeel werd gevormd. Echter, voor de 
besluitvorming heeft de ingenieur weer met een andere groep stakeholders te maken, namelijk de 
politiek. Deze zijn over het algemeen niet technisch opgeleid. Hen overtuigen van een goed plan 
geschiedt door ze mee te nemen in het plan en het project. Dit bevordert alleen maar de helderheid.
Al met al zijn de volgende aspecten belangrijk geweest in het kadeverbeteringsproject:
- Constante samenwerking met andere partijen (onder andere de landschapsarchitect)
- Blijven visualiseren
- Geen verrassingen over kosten en risico’s
Dit project was dus innovatief op het gebied van projectaanpak en het betrekken van omwonende 
in plaats van op het gebied van techniek. Deze aanpak wordt nog te weinig toegepast in Nederland. 
Daarnaast is de kadeverbetering in de Commandeurspolder veel goedkoper gebleken (10-11 miljoen 
in plaats van 15 miljoen euro), doordat er geen processen waren op het einde en oplossingen met 
damwanden niet nodig bleken. ‘’Het kan ook anders, het moet ook anders.’’

‘Het kan ook anders, 
het moet ook anders’
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Verdiepende lezing water
Ir. R. E. (Rutger) de Graaf
Directeur & mede-oprichter Delta Sync

Rutger de Graaf is begonnen in Delft, hij heeft Civiele Techniek 
gestudeerd en de master Watermanagement gevolgd. Hem sprak 
vooral de combinatie aan van techniek en de maatschappelijke kant. 
Om een project uit te kunnen werken zijn volgens De Graaf meerdere 
disciplines nodig; je moet kunnen samenwerken en je moet een 
langetermijnvisie hebben.
‘Door de Deltacompetitie prijsvraag in 2006 maakte ik plannen voor 
het bouwen van steden en snelwegen op het water. In dit geval in 
het IJmeer, door het opspuiten van zand. Het ging niet alleen over de 
techniek van het ontwerp, maar ook de ontwikkelingsstrategie. Dit was 
een succes, waardoor ik steeds meer aandacht kreeg van media, ook 
uit het buitenland: Shanghai bijvoorbeeld. Zo ben ik in 2007 het bedrijf 
Deltasync gestart met behulp van Yes!Delft, een ondernemerscentrum. 
Rotterdam, als zusterstad van Shanghai, had ook interesse, vandaar dat 
daar nu het drijvend paviljoen is gebouwd in de haven.’

Drijvend bouwen is niet alleen een innovatie, maar het is ook noodzakelijk. De bevolkingsdichtheid 
langs de kust is namelijk het grootst. De verstedelijking neemt toe, bouwen op water is zowel nuttig 
als noodzakelijk. 
Vanwege het grotere gebruik van grondstoffen en de schaarste op 
het gebied van fossiele brandstoffen, zal er meer gebruik worden 
gemaakt van biobrandstoffen. Dit zal zorgen voor een tekort van  
gemiddeld 22 miljoen m2 aan land in 2050 - dit is zo groot als het landoppervlak van Noord-Ame-
rika. De grondprijzen van land zullen stijgen en 70% van de aarde bestaat uit water, dus waarom zou  
men niet gaan wonen en voedsel gaan produceren op het water? Daarbij kan er door de drijvende 
steden CO2 uit afvalstoffen van het land gebruikt worden als grondstof voor energie. Ook kan er 
voedsel en biobrandstof gevormd worden uit afval. Alle kringlopen (denk hierbij aan de CO2- en 
nutriëntenkringloop) moeten op deze manier gaan sluiten. Dit is een duurzame oplossing, die we 
de  Blue Revolution noemen. 

‘De urgentie om te bouwen 
op water is er nu wél’

Het echter geen nieuw idee, maar in tegenstelling tot 
vroeger is de urgentie en de techniek om te bouwen op 
water er nu wel, en kan er daadwerkelijk iets met dit idee 
gedaan worden. 
Om de Blue Revolution tot stand te brengen, is beschik-
baarheid van bouwstenen en technieken nodig. De tech-
nieken voor het bouwen van drijvende gebouwen op 
piepschuim en beton zijn bekend. Het maken van bio-
brandstoffen op water door middel van algen en afvalwa-
ter kan ook al, dit is ontwikkeld door de NASA. 
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‘De urgentie om te bouwen 
op water is er nu wél’

Men kan de stad op het water beschermen tegen golven door drijvende golfbrekers, deze zijn 
ook al ontwikkeld. Het beschermen van de baai kan worden gecombineerd met voedselproductie:  
drijvende nutsvoorzieningen. 
De strategie van Deltasync is om de eerste stap die gezet wordt, klein te houden. Het drijvend 
paviljoen in Rotterdam is binnen 1 jaar gebouwd: ‘Het kan ook anders’. Het hoeft niet allemaal in 
situ te worden gebouwd, een groot gedeelte kan al van tevoren gemaakt worden. Er is piepschuim 
gebruikt voor het drijven en beton voor de sterkte en de stijfheid en geen glas, maar opblaasbare 
kussens, wat gewichtsbesparend is ten opzichte van glas. Voor het monteren van de kussens waren 
alpinisten nodig. Composieten worden al toegepast in de Maritieme Techniek en in de Lucht- en 
Ruimtevaarttechniek. Composiet kan ook heel goed gebruikt worden voor het bouwen op water. 
Er is weinig onderhoud voor nodig en het is licht in gewicht. Het is daarentegen wel iets duurder, 
maar heeft een langere levenscyclus. 
Er is een toolbox gemaakt met standaard elementen, waaruit je de stad kunt opbouwen (denk 
hierbij aan een  energie-eiland of onderwaterrestaurant), het lijkt een beetje op de Legolisering van 
Hennes de Ridder. De verplaatsbaarheid en de flexibiliteit van gebouwen die je bouwt op water is 
groot. Na afloop:

‘Mijn complimenten voor het zeer inspirerende en 
uitstekend georganiseerde symposium. Jullie 

hebben onze taak als civiel ingenieurs: het 
ontwikkelen van haalbare civieltechnische 

innovaties die bijdragen aan het oplossen van 
maatschappelijke vraagstukken, op voortreffelijke 
wijze voor het voetlicht gebracht door de keuze 
van het thema, de sprekers en de samenstelling 
van het programma. Het was mij een genoegen 

hier als spreker deel van uit te maken.’

Ook is er steeds meer interesse uit het 
buitenland. Amerika wil hele steden gaan 
bouwen op het water buiten de territoriale 
wateren. Ook hiervoor kan de toolbox, het 
standaardpakket, gebruikt worden om de 
floating city samen te stellen. In Amerika is 
het economisch haalbaar, omdat ze daar 
meer bereid zijn veel geld voor te betalen 
dan in Nederland. 
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Verdiepende lezing bouw
Ir. J. P. G. (Hans) Ramler
Directeur BAM Infraconsult
“De Nederlandse waterbouw in de internationale markt”
Ramler volgde de opleiding Civiele Techniek (Constructieleer) aan de 
TU Delft. Nu functioneert hij al ruim zeven jaar als directievoorzitter 
van BAM Infraconsult. Ook is hij bestuursvoorzitter van de 
Betonvereniging en OCIB.

OCIB is een klankbord dat alle universiteiten Civiele Techniek met 
bedrijven verbindt. Het is een connectie tussen markt en onderwijs.
BAM Infraconsult is gevestigd in maar liefst 12 steden in zowel Ne- 
derland als in het buitenland. 

BIM: Building Information Modelling
Vroeger hadden we al de mogelijkheid om in 3D te tekenen en renderen, maar dit was puur ter 
visualisatie. De software is in de afgelopen jaren zodanig versneld dat je er veel meer mee kan. Wij 
staan nu aan het begin van een BIM revolutie; als je 3D kan tekenen en ontwerpen kan je er veel 
meer mee doen. Zo worden de functies als plannen, kostenraming en kostenbewaking ook wel 4D 
en 5D genoemd. 

Neem als voorbeeld BAM Techniek, deze zorgt voor installaties in gebouwen. Bij zo een operatie 
zijn er zoveel verschillende partijen betrokken (ontwerper, calculator, tekenaar, constructeur, inkoper, 
werkvoorbereider). Dankzij BIM zijn alle onderdelen gesystematiseerd en gestandaardiseerd. De on-
derdeellengtes tot aan de levertijd is voor iedereen bekend, zo is de kans op fouten bijna uitgesloten.
Wel is er voorlopig nog een uitdaging. In de installatiebranche en woningbouw is dit model relatief 
makkelijk en snel toe te passen. Bij de Civiele Techniek en met name bij de waterbouw blijft het 
moeilijk en is het proces niet compleet vervangbaar door computers. Maar bij een eenvoudig viaduct 
over de weg zal er in de toekomst niet meer aan gerekend worden.

Deze sector met heel veel papier en overleg, gaat op den duur compleet digitaal worden. Dit betekent 
dat alle data heel goed op elkaar moeten worden afgestemd, dit creëert verschillende functies in de 
BIM wereld. Dit maakt het ook mogelijk om op afstand te werken. Zo is er een kantoor in Jakarta die 
3D wapeningstekeningen maakt. Dit wordt gecoördineerd vanuit Gouda. Zo is men 24/7 bezig met 
het hele proces, wat resulteert in een veel efficiëntere samenwerking.

Reeds is BIM ook toegepast bij het project OV SAAL. Dit is een openbaar vervoerlijn die Schiphol, 
Amsterdam, Almere en Lelystad verbindt, Pro Rail is hiervan de opdrachtgever.
Bij dit Design & Construct project zijn er 5 BAM bedrijven betrokken geweest. Zo was het ook 
een uitdaging om de werkelijk zodanig in de virtuele wereld te modelleren. Voor BAM was dit een 
testproject, ís het mogelijk, en hóe is het mogelijk, om BIM verder te brengen in het bedrijf?
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Tijdens dit modelleren moest er onder andere gelet worden op het grondverzet, locatie van de 
heipalen etc. Omdat in dit model ook de planning voor elke partij bekend is, is de uitvoering een 
stuk overzichtelijker en kan het makkelijker gecontroleerd worden.

Nederlandse waterbouw
Als er iets is waar we trots op moeten zijn, is het de kennisexport van de Nederlandse waterbouw. 
Dit helpt ons een stap te maken in de internationale wereld, dat onderscheidt ons.
“Where are the dutch?”, werd er reeds nog genoemd na de heftige overstromingen in Engeland. 
Wij, Nederlandse waterbouwkundigen, staan wereldwijd bekend om de baggeraars, de grote 
ingenieursbureaus en de uitvoerende bouwbedrijven. Maar waar bouwen we die kennis op? Natuurlijk 
ook in Nederland. Hiervan zijn de Afsluitdijk, de vele polders, de Balgstuw en de Stormvloedkering 
uitstekende voorbeelden van. Samen met Volker-Wessels werkte BAM Infraconsult ook aan het 
ontwerp en de uitvoering voor de kademuren en infrastructuur van de Tweede Maasvlakte.
Maar ook in het buitenland is BAM Infraconsult erg populair: havens in Nigeria en Ghana, uitgebreide 
studie in New Orleans, kademuur in South Hampton, container terminal in Liberia en recentelijk 
nog een mega terminal in Costa Rica (2013).

De Jetty’s
Jetty’s zijn steigerprojecten die in onder andere Qatar, India, Maleisië en Australië in gebouwd zijn. 
Het lijkt heel eenvoudig; een paar stalen palen met een betonnen dek eroverheen. Maar er moet 
met alles rekening gehouden worden, zoals cyclonen en aardbevingen. Hier zitten natuurlijk hoge 
veiligheidsmaatregelen aan verbonden.

De overgang van land naar water is een erg belangrijk stadium. Hier is dan ook specifieke kennis 
over ontwikkeld. Als je zo een steiger wil bouwen op water moet je eerst de palen slaan. Hierover 
moet vervolgens een betonnen dek of stalen ligger gelegd worden. Voorheen werd dat met drijvend 
equipment gedaan. Maar door de ruwe golven en getijden kost het positioneren te veel tijd. Kan 
het ook anders?
Het is veel handiger om vanaf het land met een speciale hulpconstructie de bouw aan te voeren. 
Er is dus helemaal geen drijvend equipment nodig. Dit is voor het eerst toegepast in Papua, New 
Guinea. Met dit fantastisch project werk je vanaf de al staande constructie naar voren. Hier wordt 
ontzettend veel tijd mee gewonnen.
Niet alleen het bedenken hiervan, maar ook het afstemmen met bijvoorbeeld de werktuigbouwers 
en staalconstructeurs is ons terrein. Wij Civielers zijn dus in de lead. Daarom is het uitermate 
belangrijk dat wij ook hierover kennis hebben. Het zit in onze genen om vanaf de eerste studiedag 
in de breedte te kijken, en disciplines combineren.

‘Nederland is de internationale 
waterbouwmarkt aan het veroveren: 
daar gaan jullie in de toekomst een 

heel grote rol in spelen.’

In het eerste stadium wordt er een loading facility 
gebouwd. Aan de kant ligt er een hoeveelheid 
zand waarvanuit een kade wordt gebouwd met 
een cellenstructuur, waar straks grote schepen 
komen om materiaal te brengen voor de terminal. 
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Boxbarrier
Het zijn vaak de kleine overstromingen van 20 tot 60 cm die veel schade en leed aanbrengen. Er 
wordt vaak geprobeerd het water tegen te houden met zandzakken. Dit is volkomen inefficiënt en 
het vervoer kost veel tijd en geld. Het kan ook anders; met een plastic doos zou je toch ook water 
moeten keren?

Deze nieuwe uitvinding is al door diverse waterschappen gekocht, nu is het nog de uitdaging om 
het product in het buitenland verkocht te krijgen. Het nadeel is, dat de productie duur is, ze zijn 
speciaal vervaardigd, met speciale rubberen profielen. Dat maakt de afzet erg duur en vergt een 
flinke investering. Zo zie je maar, de Nederlandse techneuten zijn minder goed in het verkopen, 
maar we wachten nog op een grote doorbraak.  

Ecobeach
Ook de Ecobeach is een fantastische innovatie. Door deze kleine drainage buisjes groeit het strand 
weer aan. Dit scheelt enorm veel baggerwerk.

Niet alleen bij BAM, maar bij vele andere Nederlandse partijen, ingenieurbureaus, aannemers en 
baggeraars liggen innovaties. Dit is een mooi export product.

Nederland is de internationale waterbouwmarkt aan het veroveren, en daar gaan jullie in de toe-
komst een heel grote rol in spelen.

Xblocs
Heb je ze wel eens zien liggen, voor de faculteit? 
Er zijn twee partijen in de wereld die een innovatief 
golfbreker element hebben ontwikkeld. De Fransen, 
met een voorsprong van 35 jaar, hadden tot voor kort 
het grootste aandeel. Maar Nederland dacht, dit kan 
ook anders en beter.

Het eerste model werd gekneden uit een stukje klei. 
Na veel proeven kreeg BAM patent op de Xbloc. 
Tegenwoordig maken andere partijen de blokken, 
maar de licentie ligt nog steeds bij BAM. 

Ze worden vaak gemaakt in Indonesië, vanwege de 
goedkope arbeid, en in grote hoeveelheden vervoerd 
naar Azië en Australië.

BAM Infraconsult heeft aan deze uitvinding veel 
verdiend. Er is ook een speciale golfgoot gebouwd in 
het waterlab in Utrecht.   
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Verdiepende lezing bouw
Ir. M. M. J. (Mischa) Falger
Projectleider BAM Advies & Engineering
“Scheepsbouwtechnieken voor OV-terminal Arnhem”
Mischa Falger is constructief projectleider bij BAM Advies & Engineer-
ing. Hij heeft in 2003 de master ‘Building Engineering’ gevolgd aan de 
TU Delft. Daarvoor heeft hij vier jaar Civiele Techniek gestudeerd aan 
de HTS in Tilburg.
BAM is een heel breed bedrijf met ongeveer 26.000 medewerkers over 
de wereld. Een onderdeel van BAM is BAM Utiliteitsbouw, een aanne-
mersbedrijf met een omzet van rond de 700 miljoen euro per jaar. 

OV-terminal Arnhem
‘Een aantal van jullie is wellicht bekend met het station in Arnhem, een aantal onderdelen zijn al 
gerealiseerd. Twee torens en de hele perronstructuur is recent vernieuwd, de winkelzone die er ligt 
is al gereed. Wat wij eigenlijk in een combinatie met BAM Utiliteitsbouw en Ballast Nedam voor een 
speciale projecten aan het maken zijn, is de centrale hal: dat is het verkeersknooppunt binnen de 
hele structuur van bussen, fietsers, voetgangers vanuit de stad en reizigers uit de spooromgeving. 
Daarnaast is er een gebouw, wat in de bouw K5 heet, dat straks onderdak gaat bieden aan een ver-
zekeraar, dit maakt ook deel uit van het project. Wat ik jullie straks ga vertellen gaat vooral over de 
centrale stationshal.
Wat bijzonder is aan de twee oranje gebouwen, is dat deze gebouwen nergens de grond raken. Dat 
klinkt heel raar, maar we bouwen bovenop een ondergrondse parkeergarage en fietsenkelder. Die 
zijn 10 à 12 jaar geleden gebouwd en nog veel eerder ontworpen. Men had toen al ideeën over wat 
er later bovenop moest komen te staan. Dit is mijn eerste project waarin ik geen funderingen heb 
hoeven te ontwerpen, want die zitten er gewoon al.  

Een belangrijk gedeelte van het verhaal  
gaat over het stalen dak. CSC staat voor 
Centraal Staal Construction, dat is een 
scheepsbouwer uit Groningen. Zij zijn  
verantwoordelijk voor het ontwerp en de 
verdere uitwerking van het stalen dak. En 
omdat het zo’n ingewikkeld en raar ge-
vormd gebouw is, heeft de opdrachtgever 
besloten om een onafhankelijke derde aan 
te stellen, namelijk ABT, een multidisci-
plinair adviesbureau. 
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De opdracht
Iets waar wij als aannemer heel erg veel last van hebben, omdat je in de uitwerking altijd dingen 
tegenkomt die je graag anders zou willen doen dan de oorspronkelijke ontwerper bedacht heeft, is 
dat de architect geen enkele zichtbare vormwijziging accepteert. Dat biedt op een aantal plekken 
heel interessante uitdagingen. De architect maakt altijd mooie plaatjes van hoe hij het aan de bin-
nenkant wil zien en hij zorgt er ook voor dat hij krijgt wat hij getekend heeft.
Je ziet hier twee belangrijke elementen uit het gebouw. De flip, het begint als wand en eindigt als 
vloer. Deze is door de architect volledig in beton bedacht. 

Hiernaast staat de backtwist, dat is een steunpunt dat tot 
een bepaald niveau vlak is, maar als een zandloper om-
hoog uitloopt en dubbel gekromd raakt en eigenlijk 45 
graden gedraaid is ten opzichte van de basis. In het ont-
werp is de constructie direct het architectonische beeld, 
dus er zit geen bekleding overheen. Het hele gebouw zit 
vol met dit soort vormen, die door de architect allemaal 
in schoon beton CUR100 bedacht zijn. Dus ook in dit 
soort steunpunten, waar een gigantische krachtswerking 
in zit, mogen geen scheuren groter dan 0,1 mm ontstaan.

De twist er even tussenuit geplukt, in een 3D  
model. Geen stortnaden, dus dit ding wordt in één 
keer gestort. Hoe maak je een bekisting waarin je 
die twist maakt? Bekistingen maak je als hoofdcon-
structeur niet meer zelf, bekisting koop je bij een 
gespecialiseerd bedrijf. Hoe gek het misschien ook 
klinkt, de meest gangbare manier om dit soort con-
structies te maken is gewoon een blok piepschuim 
pakken en uit te hollen tot de vorm die je graag 
wil hebben en daar een steunbekisting omheen te 
zetten.

‘Backtwist’

de ‘Flip’
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Naast die steunpunten hebben we ook nog een bijzonder dak, dat door AROB, de architect, volledig 
in beton is ontworpen.
Dit zijn wel betonconstructies waar je als aannemer even voor moet gaan zitten. Hoe verwerk ik in 
een constructie die soms 300 mm dik is, 325 kg/m3 wapening? Dit is echt ongelooflijk veel. In een 
gewone vloer zit, als je een zwaar gewapende vloer hebt, 150 kg/m3 wapening in. Wij zijn op zich 
best goed in rekenen, maar om van dit dak het gedrag goed te voorspellen, zodat je er iets mee kunt, 
dat is toch wel erg lastig. Bij ons rest dus de vraag: kan dit niet anders?

De uitvoering
We hebben een aantal innovatie- 
managers in dienst die bij verschillende 
bedrijven langskomen. Juist voordat dit pro-
ject op de markt kwam, had ik een gesprek 
met een aantal mensen, onder andere met 
onze innovatiemanager, die net bij CSC in 
Groningen geweest was. Daar lieten zij zien 
dat ze voor een formule-1 circuit in Dubai 
heel mooie dingen gedaan hadden. Dit is  
alsof er een schip op het land gebouwd is. 

We hebben ook tot op de dag van de aanbesteding eigenlijk twee enveloppen gehad. Eentje voor 
de betonvariant en een voor de staalvariant. Op de dag zelf is besloten om de staalvariant in te die-
nen. Voor de uiteindelijk gekozen variant is er een gunstig risicoprofiel, een kortere bouwtijd en een 
kwalitatief hoogwaardige oplossing, maar deze variant is wel duurder. 
Hoe bouwt een scheepsbouwer? Zij beginnen allemaal met rechthoekige, platte stukken staal. Die 
snijden ze in een bepaalde vorm, die ze driedimensionaal vervormen in heel grote persen, en daar 
maken ze dan een soort IKEA bouwpakket van. 

Ik denk dat dit project laat zien dat het anders kan en dat het in dit geval anders moet, omdat je 
anders als architect je vorm niet krijgt en als aannemer niet meer kunt bouwen wat je eigenlijk moet 
bouwen.’

‘Ze maken er een soort 
IKEA bouwpakket van’
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Casus
BAM - The Palm Island Jumeriah
Provided by: Dean Pearson and Dietrich Gondi
During the assignment the participants had to design a specific connection between the Palms and 
the Crest. On this Crest a commercial area will be developed. Therefore this connection must be built 
in a very limited time space.
Through this connection cars must be able to ride in both directions. Also boats must be able to pass 
this passage. This passage must not be visible from the islands, otherwise it would affect their shape. 
Another challenge is that the passage should be rapidly achieved.
The participants worked in several teams. Afterwards each team presented their solution and dis-
cussed their pro’s and con’s. They asked very pertinent questions and considered important items 
– the solution they came up with in the 1 to 2 hours they had seemed to be workable concept, still 
needing a lot of development for it to be a real “non-simulated” approach.
The ideas and interactions were good. Their concept solution being a submersed segmental tunnel 
in small sections with a part glass roof, founded on top of underwater piles driven using a cantilever 
bridge system.
In terms of “out of the box thinking” the teams did well. The challenge was directed toward a 
combined design & method of construction solution which is in reality what happens in the field,  
especially so in marine construction.

Wareco - Urban Climate Challenge
Verzorgd door: Marco Hoogvliet, Jeroen Ponten en Stan Geurts-van Kessel
In de Urban Climate Challenge werken studenten en vakspecialisten samen aan oplossingen voor 
een klimaatbestendige stad. De focus ligt op het klimaatbestendig maken van onze steden. Steden 
zijn de plekken waar wij wonen, werken, ondernemen en onze vrije tijd doorbrengen. De stad is de 
motor van onze economie. Een goede kwaliteit van de leefomgeving van steden is daarom voor ons 
essentieel.
Deze kwaliteit staat nu al onder druk door hevige regen, langdurige droogte en steeds meer warme 
dagen. Dit zorgt voor schade aan gebouwen, infrastructuren, openbare ruimte en onze gezondheid.
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In de eerste workshop De Stad is Droog gingen we aan de slag met een casus waarin een oplos-
sing voor grondwatertekort moest worden gevonden. De workshop was zeer geslaagd dankzij 
de bedreven en enthousiaste studenten die met onze casus aan de slag gingen. Dat ze direct aan 
de slag konden gaan hebben we te denken aan de goede voorlichting van Marco Hoogvliet van 
Deltares, Jeroen Ponten van Waternet en Stan Geurts-van Kessel van Wareco.

Marco Hoogvliet deelde zijn kennis maar al te graag. Hij legde ons de verschillende klimaatsce- 
nario’s uit en hoe ze van invloed zijn op de grondwaterstanden. De maatregelen die we moeten 
nemen hangen namelijk erg af van de lokale omstandigheden. 

Zo zijn er in Nederland alleen al veel verschillen tussen hoog en laag Nederland. Als je nog verder 
kijkt zie je dat elke stad weer anders is dan de andere. En dan hebben we het nog niet gehad over 
wijken die onderling ook erg kunnen verschillen. In onze case gingen studenten aan de slag met 
een woonblok waar de ene kant last had van te veel en de andere kant van te weinig grondwater.
Stan Geurts van Kessel legde de praktijkcase uit met behulp van metingen, kaarten, foto’s en aan-
gevuld met anekdotes van Jeroen Ponten. De studenten gingen vervolgens hun eigen stroomkaart 
intekenen aan de hand van geleverde grondwaterstandgrafieken. Na bespreking van deze schat- 
tingen werd de originele stroomkaart gedeeld. Nu iedereen beschikte over de juiste gegevens kon 
er gebrainstormd worden over een innovatieve oplossing voor het probleem.

En we hebben hele mooie oplossingen te horen gekregen! Een ervan redde het zelfs tot de finale 
om met 1 punt verschil de tweede plek te krijgen: de gatenkaasbuis.
De gatenkaasbuis is gebaseerd op de gasafsluiting van een kaasfondue gasbrander. Een buis die 
grondwater afvoert bij hoge standen en die dichtgedraaid kan worden in droge perioden.

Een tweede oplossing die werd gepresenteerd was een slim opvangsysteem. Door regenwater op 
te vangen in de winter kon er bij droogte het water via de aanwezige polderrioolbuis terug de 
bodem vloeien. Om de funderingen van de woning in de wijk, die van houten palen gemaakt zijn, 
langer te beschermen zou er een hydrofiele stof rondom de palen de grond ingebracht worden. Zo 
zouden de palen langer beschermd blijven, ook bij droogte, door het laagje water wat dankzij de 
hydrofiele stof om de paal zou blijven zitten.
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Ingenieursbureau Amsterdam - Urban watermanagement 2.0
Verzorgd door: Remko van Diepen, Sacha Stolp en Judith de Graaf
In steden wordt het steeds lastiger om buien goed op te vangen en af te voeren. Zo heeft de bodem 
weinig opvangcapaciteit door steeds verdere verharding en bebouwing. 
De case
Het waarborgen van essentiële functies én het voorkomen van grote schade in een volgebouwd 
stedelijk gebied  tijdens extreme neerslag.  
Om inzicht te krijgen in wat het effect is van een extreme bui, is een stresstest uitgevoerd voor een 
60 en 100 mm bui in dit volgebouwde stedelijke gebied. Hieruit blijkt dat overlast zeer lokaal zal zijn: 
binnen drie kwartier staat op sommige plekken wel 50 centimeter water op straat. Dit wordt mede 
veroorzaakt door inklinking en onvoldoende opvangcapaciteit van het rioolstelsel.
Betrek stakeholders 
Tijdens de workshop kregen de studenten mee, dat het belangrijk is om naar de verschillende stake-
holders in het gebied te kijken om essentiële functies te kunnen behouden tijdens een extreme 
regenbui. De ambulance moet bijvoorbeeld wel kunnen blijven rijden. De studenten kwamen met 
veel innovatieve oplossingen zoals het asfalt vervangen door waterdoorlatende tegels, tijdelijke wa-
terberging onder het fietspad en het vergroten van de afvoercapaciteit van de riolering. Tijdens de 
workshops bleek al snel dat een standaard oplossing lastig is. Zo heeft bijvoorbeeld het vergroten 
van de afvoer op een belangrijk afstroompunt nog steeds niet het benodigde effect. 
Waterberging op dak
Beide groepen presenteerden uiteindelijk een nog vrij onbekende oplossing: waterberging op het 
dak. Een interessant concept omdat waterberging op het dak het mogelijk maakt regenwater tijdelijk 
op te vangen en vast te houden. Ervan uitgaande dat dit concept veelvuldig toepast kan worden op 
de vele platte daken in Amsterdam, is het mogelijk om grote hoeveelheden neerslag (tijdelijk) op te 
slaan tijdens extreme buien. 
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verbindt!
Bij Rijkswaterstaat werken we aan verbindingen.
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en (vaar) weggebruikers. Tussen maatschappelijke 
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Antea Group – JLD Dijkstabilisator  
Verzorgd door: Rob Schmidt en Bouke van Meekeren
Situatie
In Nederland zijn veel dijken aanwezig. Hieraan worden hoge eisen gesteld. Dijken of dijkvakken 
die niet sterk genoeg zijn, worden versterkt. De opgave voor het nieuwe Hoogwaterbescher- 
mingsprogramma (nHWBP) is groot (180 km dijk versterken voor 2019). In het geval van binnen-
waartse instabiliteit worden verbeterings-maatregelen uitgevoerd. Deze vinden meestal aan de 
binnenzijde van de dijk plaats.  Wat nu resteert, zijn veelal de dijkvakken waar binnenwaarts geen 
ruimte is voor verbeteringsmaatregelen. Toch moeten deze versterk worden en wel voor 2019. 
Oranjewoud en JLD-international ontwikkelen samen de JLD-dijkstabilisator. Dit zijn in feite nagels 
voor in de dijk. Door deze in de dijk te plaatsen, wordt deze sterker en hoeft de dijk niet verbreed 
te worden. Deze spijkers worden gemaakt van kunststof dat 3x sterker en 3x flexibeler is dan staal. 
Zo kunnen deze elementen in een hoek geplaatst worden, waardoor ook gebieden met huizen 
dicht op de dijk versterkt kunnen worden. Voor dijken is dit een nieuwe techniek met een nieuw 
materiaal, dus een dubbele innovatie.
De belangrijkste eis aan de JLD-dijkstabilisator is, dat de effectiviteit ervan wordt bewezen. Dit 
wordt gedaan in een praktijkproef. Hoe ontwerp je een relevante proef die een goede weergave is 
van de praktijk? Welke variabelen zijn belangrijk en hoe meet je die? Oftewel wanneer is een proef 
goed genoeg en wanneer doe je teveel?
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Mourik – Piperack Damp Retour Leiding  
Verzorgd door: Rosco Voorrips, Jacob van den Pol en Mathijs Meijs
Vopak in Rotterdam brengt de wens op de markt om een damp-retourleiding aan te leggen van een 
tank naar de verwerkingsinstallatie welke deze damp vrij van emissie maakt. De totale lengte van de 
leiding bedraagt ca. 3.000 m1 met een diameter van 400 mm.
De uitdaging
Wat is het meest optimale ontwerp van de damp-retourleiding waarbij er een juist evenwicht is 
tussen een zo groot mogelijke h.o.h. afstand van de staanders in combinatie met het gedeeltelijk of 
geheel elimineren van het piperack? Ook moet dit piperack op voldoende hoogte zijn voor de vrije 
onderdoorgang van 9 tot 12 m.
Er kwamen verschillende “out-of-the-box” oplossingen naar voren. Een daarvan is de “Arch-to-Arch”. 
Hierbij hadden de deelnemers een grote boog voorgesteld met kabels waaraan de buizen opge-
hangen konden worden.

Strukton – AMFORA à AMFORD  
Verzorgd door: Bas Obladen
Het toekomstige beeld van de openbare ruimte van de binnenstad van Delft strookt niet met het 
beeld dat mensen verwachten van een vitaal, aantrekkelijk centrum. Door de drukke straten, de ge-
parkeerde auto’s en beperkte ruimte tussen de straten en de grachten, voldoet het beeld niet een 
gelaagde, dynamische en duurzame stad. Als de ontwikkelingen op de huidige voet doorgaan zal dit 
in de toekomst alleen maar verergeren. Het is dan ook de taak om deze auto’s uit het straatbeeld te 
verwijderen en meer leefruimte te creëren.
Als referentie wordt het AMFORA project in Amsterdam genomen, Alternatieve Multi Functionele 
Ondergrondse Ruimte Amsterdam. Hierbij is het idee ontstaan om alle infrastructuur onder de 
grachten te verplaatsen om zo een veiliger en leefbaarder Amsterdam te creëren. De zes verdie- 
pingen tellende ondergrondse ruimte die daardoor ontstaat, kan worden gebruikt als parkeergarage 
en voor de bouw van bioscopen, winkels en sportzalen.
In hoeverre is dit concept ook toepasbaar in Delft? De opdracht was om een soortgelijk stelsel te 
ontwerpen.
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Rijkswaterstaat – PPO Cluster Aansluitingen  
Verzorgd door: Susanne Berkers, André Groninger en Peter Jansen
De casus…
Het knooppunt A16-N3 is tijdens de spits een groot knelpunt in de verkeersstructuur. In de casus 
wordt gevraagd om de bereikbaarheid van de bedrijventerreinen te verbeteren en een goede 
verkeerswikkeling vanuit Papendrecht naar de Kiltunnel en de A16, zonder de doorstroming op 
de A16 te beperken. Het project kent vele uitdagende factoren zoals politiek, budget, bestaande  
bebouwing, ontwerpnormen en milieueisen. Via deze ontwerpopgave kregen de studenten een 
beeld van het werk van Rijkswaterstaat.

In de finale  
Het was de eerste keer dat Cluster 
Aansluitingen een casus aanbood 
aan de TU Delft. Het biedt mo-
gelijk voor de toekomst nieuwe 
inzichten en methoden die RWS 
in volgende projecten kan inzet-
ten. Peter: “De studenten vonden 
het een uitdagende opdracht!” 
Het symposium eindigde met het 
pitchen van de ontwerpen aan 
een jury van professoren. De stu-
denten met de casus Knooppunt 
A-16-N3 hebben de derde plek 
veroverd.
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Heijmans - “Kruising Trambaan+fietspad met Rijksweg A4”  
Verzorgd door: Frans Millenaar
Inleiding
Bouwcombinatie A4all is de winnende aannemer voor de aanleg van het snelwegtraject A4 Delft - 
Schiedam. Het A4 tracé met bijbehorende dienstwegen wordt ter hoogte van de intensief bebouwde 
omgeving van Schiedam en Vlaardingen gelijkvloers gekruist door een trambaan en een fietspad. De 
A4 wordt ter hoogte van Schiedam en Vlaardingen aangelegd in een Landtunnel om de omgeving 
te ontzien van overlast als gevolg van de nieuwe snelweg. 
Opdracht
De opdracht was: Ontwerp de ongelijkvloerse kruising van trambaan en fietspad met het tracé van 
de A4. Eindresultaat was een bovenaanzicht en een dwarsdoorsnede inclusief een toelichting op 
bouwfasering en materialisatie.
Complex
De opdracht was uitdagend door een (vereenvoudigd) programma van eisen gericht op: zeer  
beperkte werkruimte, het beperken van overlast voor de omgeving, een vooraf aangevraagde  
buitendienststelling voor de trambaan en de aanwezigheid van een kwetsbare gasleiding. Ook de 
complexe (bouw)fasering en de zettingsgevoelige bodemopbouw waarop de toeritten voor de tram-
baan gebouwd moeten worden, zorgde voor de nodige uitdaging. 
Uitwerking
De studenten waren zeer gemotiveerd om “out of the box” te ontwerpen. De oplossingen waren  
vrijwel allemaal verschillend. Het bleek uitdagend voor de studenten te zijn om een gezonde balans 
te houden tussen de uitwerking van de fasering en de materialisatie van een innovatief ontwerp. Ook 
bleek het uitdagend om de ideeën om te zetten in heldere (schets)tekeningen. Er werden voorstellen 
gedaan met EPS, boorpalen, gewapende grond en een palenmatras. De pitches werden enthousiast 
en vol overtuiging gepresenteerd. Voor Heijmans was de combinatie van de workshop en de  gezel-
lige bedrijvenmarkt een succesvolle samenwerking met de commissie. 

Tot slot een groot compliment voor de symposiumcommissie die zorgde voor een professionele 
organisatie en een welkome ontvangst.
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BAM – Het Palmeiland Jumeriah 
Geschreven door: Anke Wetser

De BAM international casus was de enige die over een internationaal project ging en niet zomaar 
één. Voor deze casus mochten wij een passage bedenken tussen de Palm en de Crest van het Palm 
Island Jumeriah in Dubai. Er waren twee groepen van ongeveer tien studenten die afzonderlijk hun 
ontwerp konden maken. 

In het ontwerp waren enkele eisen waar we rekening mee moesten houden. De belangrijkste eisen 
waren dat de passage boven water niet zichtbaar mocht zijn en binnen een zo kort mogelijk tijds-
bestek afgeleverd moest worden. Na de uitleg van de casus begeleiders hadden we ongeveer een 
uur om een ontwerp te maken en die tijd gaat voor je gevoel snel voorbij! Onze groep besloot om 
eerst in kleinere groepen te brainstormen en vervolgens het beste ontwerp uit te werken. 

Het definitieve ontwerp was een afgezonken betonnen tunnel die enkele meters boven het  
grondoppervlak op palen stond, zodat de helling niet te steil was. De tunneldelen werden volgens 
het principe van de gerberligger (Cantilever Bridge) op palen gezet. 
 
Gelukkig was er genoeg ruimte om onze creatieve kant te laten zien bij deze casus. Daarom hadden 
we als extraatje een deels glazen dak in de afgezonken tunnel gerealiseerd en onderwater palen die 
begroeid zijn met koraal. Want ja, in Dubai kan het ook anders! 

Winnaar casus

Wareco heeft ervoor gezorgd dat de winnaars van de casus een prijs ontvangen, zo krijgen de win-
naars de mogelijkheid om met specialisten van Wareco hun idee verder uit te werken. Ook mogen 
ze gratis deelnemen aan de vervolgworkshops.
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Feedback Fruits stellingen
Voor zowel voor de kick-off-lezing als op de dag zelf heeft het bedrijf Feedback Fruits, dat opgezet 
is door de studenten Siem Kok en Ewoud de Kok, stellingen online gezet die beantwoord konden 
worden door studenten via hun mobiel. De dagvoorzitter, dhr. De Ridder begon de dag met de stel-
lingen, zodat de deelnemers deze nog onbevooroordeeld konden beantwoorden. 
Hieronder is te zien wat de resultaten van deze stemmingen waren. 

De eerste stelling sluit aan bij de lezing van Rutger de Graaf. Hij heeft verteld over de Blue Revolution 
en het bouwen op water. 

De tweede stelling is gemaakt aan de hand van de casus van Strukton, over AMFORD (Alternatieve 
Multifunctionele Ondergrondse Ruimte Delft).
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Dit is een wat algemenere stelling, die ontstaan is bij het bedenken van het algemene thema van 
het symposium. 

De laatste stelling is ook gebruikt voor de promotie voorafgaand aan het symposium. Iedereen kon 
op de faculteit van civiele techniek stemmen. Op de dag van het symposium zelf werd er door meer 
mensen gestemd, waardoor er een reële uitkomst is ontstaan over hoe de studenten over deze 
punten denken. 
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Het Gezelschap “Practische Studie”
Het Gezelschap “Practische Studie” is de studievereniging van studenten Civiele Techniek aan de TU 
Delft. In 1886 besloot een aantal leden van het Delftsch Studenten Corps “den leden gelegenheid 
te geven zich in bijeenkomsten onderlingh te bekwamen in den Civiel- en Bouwkundige 
Ingenieurswetenschappen”. Hiermee werd de basis gelegd van Het Gezelschap “Practische Studie”, 
de studievereniging die in 1894 officieel werd opgericht. 

Reeds 120 jaar lang houdt de vereniging zich bezig met het aanbieden van studie-ondersteunende 
en studie-aanvullende activiteiten. Om dit te kunnen doen zijn 150 van de 1300 leden actief 
betrokken in de organisatie van de diverse activiteiten. In de vorm van een twintigtal commissies 
staan zij hier voor garant. Om de continuïteit te waarborgen en om overkoepelende taken uit te 
voeren zijn 7 bestuursleden een studiejaar fulltime aan het werk.

Dit jaar vierde Het Gezelschap “Practische Studie” haar 120e verenigingsjaar, het 24e lustrum van 
de vereniging. Dit lustrum heeft als thema ‘uitgespeeld’. Aan dit lustrum zijn veel activiteiten ver-
bonden, waaronder het symposium: dit is dit jaar extra groot aangepakt naar aanleiding van het 
lustrum, in samenwerking met de Lustrumcommissie.

will you survive?
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Dankwoord
Het symposium 2014 van Het Gezelschap “Practische Studie” is mogelijk gemaakt door 
medewerking van een aantal personen, bedrijven en instanties. Zonder hen was het niet mogelijk 
geweest een symposium van een dergelijke kwaliteit en een dergelijk formaat neer te zetten. Wij 
willen daarom namens de commissie hierbij graag alle betrokkenen bedanken:

Dagvoorzitter
Prof. dr. ir. Hennes de Ridder

Sprekers
- Ir. René van der Plas, directeur Projectorganisatie Maasvlakte 2 Havenbedrijf Rotterdam

- Mr. Adri Bom-Lemstra, loco dijkgraaf Hoogheemraadschap van Delfland

- Dr. ir. Rutger de Graaf, directeur DeltaSync

- Ir. Hans Ramler, directeur BAM Infraconsult

- Ir. Mischa Falger, projectleider Constructie BAM Advies & Engineering

Bedrijven die een casus hebben aangeboden:
- Strukton
- Mourik
- Ingenieursbureau Amsterdam
- Wareco
- BAM International 
- Antea Group
- Rijkswaterstaat
- Heijmans

Onze sponsoren: 
BAM, Wareco, Antea Group, Rijkswaterstaat, Strukton, Mourik, Spa, Stravers Promotions

Alle juryleden die de casus hebben beoordeeld

Het Comité van aanbeveling

Aula Congrescentrum TU Delft, met in het bijzonder Philippe van der Pal en de facilitaire dienst

TU Library

Faculteit Technische Natuurwetenschappen

Alle deelnemers van het symposium “Het kan ook anders”

Studievereniging Het Gezelschap “Practische Studie’’
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De commissie
Het symposium 2014 wordt georganiseerd door de symposiumcommissie van Het Gezelschap 
“Practische Studie”. Een jaar lang zet deze commissie zich in om een inspirerend symposium neer 
te zetten met als rode draad outside the box denken.

De symposiumcommissie 2014 bestaat uit de volgende personen:

Merijn Janssen   Voorzitter
Yordi Paasman   Secretaris
Cecilia Braendstrup   Penningmeester
Geerte Kotteman   Commissaris Promotie
Peter Vijn    Commissaris Logistiek
Marie-Louise Greijmans  Commissaris Sprekers
Zoe van Looij    QQ’er Lustrum
Jos Muller    QQ’er Bestuur 120
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